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wokatów: Janusza Flaszę, Mariana 
Lassocińskiego i Włodzimierza Łyczy- 
wka.

2. W dniu 25 kwietnia 1976 r. obra
dował w Szczecinie Okręgowy Zjazd 
ZPP, który dokonał wyboru nowych 
władz. W skład Zarządu Okręgu ZPP 
wybrano trzech adwokatów: Tadeusza 
Hoffmanna, Władysława Świątka i Je
rzego Zaniemojskiego. Dziekan Włady
sław Świątek wybrany został wicepre
zesem Zarządu i delegatem na IX 
Zjazd ZPP. Przewodniczącym Komisji

Rewizyjnej został adw. Zenon Matlak; 
w skład Sądu Koleżeńskiego wszedł 
adw. Józef Litwin.

Wśród czterech osób wyróżnionych 
na Zjeździe Z ł o t ą  O d z n a k ą  Z a 
s ł u ż o n e g o  D z i a ł a c z a  ZPP 
znalazło się dwóch adwokatów: Kazi
mierz Osiadacz i Jerzy Zaniemojski. 
Aktu dekoracji dokonał Sekretarz Ge
neralny ZG ZPP sędzia Sądu Najwyż
szego Maciej Szczepański.

adw. J. Z.

I z b a  w a r s z a w s k a

W dniu 28 kwietnia br. ukonstytuo
wała się nowo wybrana Radia Adwo
kacka w Warszawie. Dziekanem Rady 
został adw. Maciej Dubois. W skład 
Prezydium weszli wicedziekani: adw. 
Jerzy Malinowski i adw. Andrzej Ro-

ściszewskd. Sekretarzem został wybra
ny adw. Czesław Jaworski, rzeczni
kiem dyscyplinarnym adw. Wacław 
Michałowski, a skarbnikiem adw. Ry
szard Siciński.

I z b a  w r o c ł a w s k a

W dniu 11 kwietnia br. odbyło się 
w Klubie Adwokackim uroczyste spot
kanie kierownictwa Wojewódzkiego 
Ośrodka Społeczno-Prawnego Federa
cji Socjalistycznych Związków Mło
dzieży Polskiej i Rady Adwokackiej 
we Wrocławiu z adwokatami i apli
kantami adwokackimi Izby — działa
czami ośrodków społeczno-prawnych.

W spotkaniu wziął udział prezes Na
czelnej Rady Adwokackiej adw. dr 
Zdzisław Czeszejko oraz wiceprzewod
niczący Centralnego Ośrodka Społecz
no-Prawnego adw. Włodzimierz Zator
ski.

Prowadzący spotkanie dziekan Rady 
adw. dr Zygmunt Ziemba, witając 
przybyłych gości, podkreślił wagę, jaką 
samorząd przywiązuje do aktywności 
społecznej adwokatów. Izba wrocławs
ka może poszczycić się tym, że z sze
regów adwokatury wywodzi się wielu 
zasłużonych działaczy społecznych,

pracujących w różnych organizacjach, 
a m. in. w ośrodkach społeczno-praw
nych FSZMP. Dziekan Rady z satys
fakcją podkreślił, że dzisiejsze spotka
nie jest pierwszym z cyklu zaplano
wanych spotkań z działaczami wszyst
kich środowisk współpracujących z 
Ośrodkiem Społeczno-Prawnym, co na
leży uznać za wyróżnienie świadczące 
o znaczeniu i roli adwokatów w dzia
łalności ośrodka.

Następnie głos zabrał przewodniczą
cy Wojewódzkiego Ośrodka Społeczno- 
-Prawnego prok. Zygmunt Jurkiewicz. 
Mówca omówił działalność Ośrodka na 
terenie Dolnego Śląska, podkreślając 
znaczący udział w jego pracach adwo
katów i aplikantów adwokackich. 
Prok. Zygmunt Jurkiewicz przypom
niał, że właśnie z grona adwokatów 
rekrutowali się współzałożyciele OSP 
we Wrocławiu. Byli to m. in. adwoka
ci: Marian Gliwa, Jerzy Kasprzycki,
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Tadeusz Ławnicki, którzy nadal akty
wnie współpracują z OSP. Mówca po
informował, że w uznaniu dotychcza
sowego wkładu pracy adwokatów i ich 
zaangażowanej działalności w Ośrodku 
Społeczno-Prawnym zostały przyznane 
przez Radę Wojewódzką FSZMP od
znaczenia i wyróżnienia.

Dziekan Rady Adwokackiej adw. dr 
Zygmunt Ziemba został odznaczony 
Srebrną Odznaką im. Janka Krasickie
go. Aktu dekoracji dokonał wiceprze
wodniczący RW FSZMP Jerzy Jeżow
ski.

Następnie przewodniczący WOSP 
Zygmunt Jurkiewicz wręczył wyróż
nienia i upominki książkowe adw. 
Marianowi Gliwie, adw. Henrykowi 
Heyduckiemu, adw. Tadeuszowi Ław- 
nickiemu, apl. adw. Wojciechowi 
Krzysztoporskiemu i apl. adw. Alek
sandrowi Myszce. Ponadto wyróżnie
niami zostali uhonorowani adwokaci: 
Tadeusz Grzehieniak, Roma Hładyło- 
wicz, Michał Kłeczek, Stanisław Kuch
ta i Alfred Mysior.

Dalsza część spotkania, upływająca 
w serdecznej, kameralnej atmosferze 
przy kawie, stała się okazją do wy
miany poglądów i doświadczeń związa
nych z działalnością ośrodków społecz
no-prawnych.

Adw. Tadeusz Ławnicki, który ma 
już za sobą 15-letni staż pracy w OSP, 
wspominając okres, gdy krystalizowa
ły się dopiero formy pracy w Ośrod
ku Społeczno-Prawnym, zwrócił uwa
gę, że środowisko wrocławskie za
inicjowało m. in. pracę w Ochotni
czych Hufcach Pracy, poradnictwo w 
zakładach zamkniętych dla młodocia
nych. Formy te nie są obecnie kon
tynuowane mimo ich niewątpliwej 
przydatności, zwłaszcza wśród człon
ków OHP.

Swoimi doświadczeniami podzielili 
się z zebranymi m. in. adw. Zbigniew 
Sołhaj z Z. A. w Legnicy i adw. Ma
rian Gliwa z Z. A. we Wrocławiu. 
Adw. Jerzy Sobczak zwrócił uwagę na

konieczność podjęcia bardziej wzmożo
nej działalności profilaktycznej z mło
dzieżą szkół średnich. Mówca podkreś
lił, że wśród uczniów szkół średnich 
w ostatnim okresie obserwuje się 
akceptowanie negatywnych wzorców 
zachowania, uleganie niepożądanym 
wpływom, a nawet tworzenie grup 
przestępczych, i dlatego objęcie tej 
grupy działalnością ośrodków społecz
no-prawnych wydaje się być nie 
mniej ważkie niż np. poradnictwo pra
wne w zakładach pracy.

Głos w dyskusji zabrał prezes NRA 
adw. dr Zdzisław Czeszejko .który 
uwypuklił znaczenie działalności spo
łecznej adwokatów przyczyniającej się 
do podniesienia świadomości prawnej 
społeczeństwa, rozbudzenia zainteres:- 
wania problematyką prawną, kształ
towania pożądanych postaw i nawy
ków. Z tej działalności nie należy i nie 
wolno nam zrezygnować — powiedział 
prezes NRA. Samorząd adwokatury nie 
rezygnuje z inspiracji i oddziaływania 
na środowisko adwokackie, zmierzając 
do tego, by jak najliczniejsza repre
zentacja tego środowiska aktywnie 
uczestniczyła w kształtowaniu świado
mości prawnej społeczeństwa. Nawią
zując do ostatnich prac nad projektem 
ustawy o zwalczaniu demoralizacji i 
przestępczości nieletnich, mówca wska
zał na wypływające stąd zadania dla 
ośrodków społeczno-prawnych i środo
wiska prawniczego. Prezes NRA w 
serdecznych słowach podziękował ad
wokatom i aplikantom adwokackim 
naszej Izby za dotychczasową zaanga
żowaną 'działalność w ośrodkach spo
łeczno-prawnych i wyraził przekona
nie, że znana z aktywności społecznej 
swoich członków Izba wrocławska, bę
dzie mogła poszczycić się jeszcze lep
szymi osiągnięciami.

Podziękowania za dotychczasową 
pracę społeczną adwokatów Izby wro
cławskiej oraz gratulacje z okazji przy
znanych wyróżnień, przekazał również 
wiceprzewodniczący Centralnego Oś
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rodka Społeczno-Prawnego adw. Wło
dzimierz Zatorski. W wystąpieniu 
swym omówił on kierunki rozwoju 
ośrodków społeczno-prawnych, wska
zując na coraz bardziej wzrastające 
znaczenie kuratorów społecznych, któ
rych niestety liczba jest niewystarcza
jąca. Wobec tego, że ośrodki mają 
trudności z należytym prowadzeniem 
szkolenia kuratorów, celowe byłoby 
włączenie się adwokatów do prowa

PH/IWO Z.A. GRANICĄ

dzonych kursów szkoleniowych dla 
kuratorów.

Podsumowując uroczyste spotkanie, 
dziekan Rady adw. dr Zygmunt Ziem
ba wyraził przekonanie, że stanowić 
ono będzie podstawę do jeszcze bar
dziej licznego i efektywnego udziału 
adwokatów i aplikatów w działalności 
Ośrodka Społeczno-Prawnego.

apl. adw. Aleksander Myszka

ZDZISŁAW KRZEMIŃSKI

Nowa procedura cywilna 
w Niemieckiej Republice Demokratycznej

1. W dniu 19 czerwca 1975 r. Izba Ludowa DDR uchwaliła nowy kodeks postę
powania cywilnego. Oficjalna nazwa ustawy brzmi: Gesetz über das gerichtliche 
Verfahren in Zivil-, Famüien-, und Arbeitsrechtssachen — Zivilprozessordnung. 
W dalszej części tego opracowania będę używał przyjętego od lat przez doktrynę 
i orzecznictwo określenia ZPO, co stanowi odpowiednik naszego polskiego skrótu: 
k.p.c.

Nowa procedura weszła w życie w dniu 1 stycznia 1976 r.
2. Nie od rzeczy będzie przypomnieć, że do niedawna obowiązywała w NRD jed

na z najstarszych europejskich procedur, mianowicie Zivilprozessordnung z 1877 r. 
(starsza była tylko procedura francuska). W roku 1952 wydana została ustawa, która 
dostosowała ZPO do nowych form ustrojowych. Jednakże już od lat mówiło się
0 tym, że ta dawna, częściowo znowelizowana ustawa, nie wytrzymuje próby życia
1 musi być zmieniona.

Rada Ministrów NRD powołała specjalną komisję, która opracowała projekt. 
W 1974 r. oficjalny projekt wpłynął do Izby Ludowej i w tym samym roku odbyło 
się pierwsze czytanie. Później projekt został poddany publicznej dyskusji, która 
trwała aż do 31 marca 1975 r. Jak informowały urzędowe komunikaty, w czasie 
dyskusji zgłoszono 4.091 poprawek. W czerwcu 1975 r. projekt został uchwalony 
i stał się ustawą.

3. Nie jest moim zamiarem podawać pełnej informacji dotyczącej wszystkich in
nowacji wprowadzonych do dawnego tekstu ustawy.

Warto natomiast podać te wszystkie „ciekawostki”, które zainteresują polskiego 
adwokata zajmującego się praktyką cywilistyczną.


